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Píseň: Svítá 259 – Pokání čiňte! 1.-5. sloka + modlitba; Oddíl 
k výkladu: Mk 1, 2-8 

 
Milí, 
 
na posledním setkání jsme se začali věnovat evangeliu podle 

Mk. Věnovali jsme se jeho dobovému pozadí, době vzniku, 
jazykové problematice – také na konkrétních případech prvního 
verše. Zejm. jazykovou problematiku mějme u evangelijních spisů 
na paměti trvale, protože už evangelijní podání jsou sama o sobě 
překlady Ježíšových aramejských slov do helénistické řečtiny. 

Připomínal jsem také, že Mk 1, 1 neobsahují zdaleka všechny 
rukopisy – zřejmě jde až o pozdější dodatek. 

 
Kdy začíná evangelium 
Je charakteristickým znakem všech kanonických 

evangelijních podání, že jejich vyprávění začíná před Ježíšovým 
veřejným působením. Někdy jen krátce – právě u Mk – veřejným 
působením Jana Křtitele. Naopak Janovo podání začíná dokonce 
před stvořením světa. Podobně Matoušovo podání začíná od 
Abrahama. A Lukášovo Božím zvěstováním narození Jana Křtitele 
Alžbětě a Zachariášovi. 

Tak už první verše každého kanonického evangelijního 
podání zdůrazňují, že pokud chceme správně porozumět Ježíšovi 
Nazaretskému, musíme začít před ním. Církevní otcové vždy 
shrnovali tuto nepostradatelnou skutečnost tezí: „Bez dobré 
znalosti Starého zákona nelze správně rozumět zákonu Novému.“ 
Velmi nápadně v takřka celocírkevním odmítnutí Markiona, který 
usiloval o první křesťanský kánon svatých Písem. Ten se měl 
skládat pouze z výběru z jednoho evangelijního podání (Lukášova) 
a několika Pavlových epištol (část Ř, 1+2Kor, Ga, Ef, Fil, Ko, 1+2Te, 
Fm). 

Je také běžnou farářskou zkušeností, že lidé, kteří vykládají 
novozákonní oddíly zcela pomýleně až absurdně, neznají obvykle 
ze SZ skoro nic. 
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Avšak i u Marka nalezneme další komplikaci, než se vůbec 
dostaneme k Ježíšovi: Ano, dějem začíná veřejným působením Jana 
Křtitele, avšak samotný začátek Mk nás posouvá až k 
proroku Izaiášovi. V. 2-3 jsou parafrází Iz 40, 3-8. Tak jde o úplný 
začátek tzv. deuteroizaiáše, který je z období babylonského exilu – 
a tak z doby kolem r. 580 př. Kr. 

Kdy tedy začíná Ježíšův příběh? Jak daleko do minulosti 
musíme hledět, abychom mu byť mohli správně rozumět? 

Odpověď je nakonec snadná. A stejná od počátku křesťanské 
Církve: Musíme začínat začátkem svatých Písem. Vždyť i podle 
křesťanského vyznání je Ježíš vrcholem a cílem zvěsti svatých 
Písem. 

 
Jan Křtitel a Izaiáš 
Také snad rovnou vidíme nápadné společné rysy Jana 

Křtitele a „druhého“ proroka „Izaiáše.“ Oba zvěstovali Boží slovo. 
Ne svoje názory a dojmy. Oba zvěstovali Boží slovo ve velmi obtížné 

době. Izaiáš zejm. dnešní Mk slova krátce po zničení Jeruzaléma, 
Hospodinova chrámu a po odvedení do babylonského exilu. Jan 
Křtitel v době několikasetleté nadvlády Říma. Která navázala na 
trvalou podřízenost Božího lidu různým národům právě od doby 
babylonského exilu. A navíc krátce před pádem chrámu druhého 
(70 po Kr.) – před nímž varuje i Ježíš. 

Oba jsou také proroky – tj. zvěstovali naděje odlišné 
budoucnosti. Pokud se lidé obrátí. To zřetelně deklaruje také užitý 
oddíl z Iz. A také slova Jana Křtitele: Čiňte pokání! Dejte se pokřtít 
na odpouštění hříchů! 

Co však je překvapivým rozdílem: Podle evangelijního 
vyprávění si Křtitelova slova lidé nechali líbit. Přicházeli, vyznávali 
své hříchy, činili pokání a dávali se pokřtít. 

Naopak slova proroka Izaiáše, jako v podstatě všechna slova 
všech (nejen) starozákonních proroků, byla přijímána v lepším 
případě jen malou hrstkou v Božím lidu. Vzhledem k chování Židů 
k Ježíšovi a ztrátě druhého chrámu je však nápadné, že i pokání za 
Jana Křtitele bylo buď neupřímné, nebo je ve vyprávění 
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legendarizováno. Protože ve skutečnosti se týkalo opět jen malé 
hrstky z celku Božího lidu. 

 
Jan Křtitel 
V prvních desetiletích po Ježíšově smrti a vzkříšení bylo 

v Israeli silně zastoupeno také hnutí Jana Křtitele. Jeho příznivci 
vyznávali, že Jan Křtitel je Mesiáš. Také proto se nejen úvodní 
verše nejen Mk věnují tomuto tématu. Aby jednoznačně vyznaly: 
Jan Křtitel byl veliký prorok. Byl velmi důležitý i pro křesťanství. 
Byl velmi příkladným člověkem. Ale Božím Synem nebyl. Byl „jen“ 
Božím poslem. Stejné dokládá i závěr dnešního oddílu, v. 7-8. 
(Nejnápadněji činí stejné podání Janovo) 

Důležitost a cennost Jana Křtitele dokládá také Ježíšovo 
shrnutí vlastního učení ve v. 14-15. Které je v podstatě identické 
s Janovými slovy z dnešního oddílu. Navíc dodnes je Jan Křtitel 
třetí nejdůležitější postavo pro pravoslavné křesťanství. Hned po 
Kristu (snad pochopitelně) a po Bohorodičce (ř. Theotokos; tj. 
Marii, Ježíšově matce). Pokud není možné mít vícero ikon 
v pravoslavném kostele, pak alespoň jejich tam být „musí!“ 

Podle Lukášova podání byli takřka stejného věku – a dokonce 
bratranci. A nakonec Ježíš sám znovu a znovu oceňuje Jana Křtitele 
(např. J 5, 35 nebo Mt 11, 7-15) velmi vysoko. 

Patřil ke skupině tzv. esénců/esejců, kteří žili v Kumránu. 
Kromě jiného právě jim vděčíme za zachování takřka kompletního 
svitku knihy proroka Izaiáše (!). Byli známí svým důrazem na 
askezi (tj. odříkání) – srv. Křtitelovo oblékání i stravu. 

Byl také od narození nazírem – Božím zasvěcencem (srv. Nu 
6, 1-12). Podle některých jím byl také Ježíš Nazaretský. 

Janova zvěst je vyjádřena stručně, ale zato zcela jasně. Jde o 
stejnou zvěst, kterou zvěstovali všichni starozákonní proroci. A 
stejné Boží slovo zvěstoval také Ježíš Kristus. 

 
Reakce Božího lidu 
Překvapivou je a má být reakce Božího lidu. Který právě Boží 

proroky pravidelně vraždil a neposlouchal. Ačkoli je varovali před 
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zničením ze strany Asýrie, Babylónie a zejm. vlastní modloslužby a 
Ježíš varoval i před zničením z rukou Římanů. 

Což však posluchači těchto veršů zcela unikne, pokud nezná 

Starý zákon! Což mezi prvními křesťany nebylo možné. Protože 
všichni první křesťané byli ze Židů v Israeli. 

Neznalí dobového i dalšího kontextu se tak minou s mixem 
podivné nadějnosti i ironie úvodu Mk: Že by konečně Boží lid 
poslouchal Boží slovo? Že by se opravdu káli a obrátili? Dějiny, 
bohužel, dokládají opak. A tak i ironický podtón úvodu Mk. 

 
Role 
Hlavní rolí Jana Křtitele v Mk podání je „připravit cestu.“ 

Někomu, kdo „bude“ mnohem silnější, než byl Křtitel sám. Což jsou 
velmi silná slova, vzhledem k drsnosti Janova učení – i že k němu 
přicházely celé zástupy z Jeruzaléma i zdaleka. 

Dvojnásob, když řecké ischyros znamená „silný“ nejen ve 
smyslu fyzickém, ale také politicky nebo vojensky. Také duchovně. 
A znamená také „divoký, nespoutaný, závažný, tvrdohlavý, vlivný, 
pevný, nadměrný.“ Jak výstižný popis Ježíše z Nazaretu – protože 
už Hospodina zástupů! 

Rozdíl mezi Křtitelem a „tím, komu připravuje cestu,“ je pak 
tak obrovský, že Jan není hoden ani rozvázat tomuto 
„přicházejícímu“ sandály. Což byla běžná praxe vůči návštěvě ve 
vlastním domě – spolu s mytím nohou (!). Které však takřka nikdy 
nevykonával pán domu. A Jan Křtitel nebyl hoden vůči Kristu ani 
toho. Dobře pak zvláštní dynamiku vztahu Krista a Křitele 
rozepisuje Mt podání (Mt 3, 13nn). 

Dokládá to také poslední verš dnešního oddílu: Ježíš bude tak 

jiný, že jestli vůbec bude křtít (v dané době šlo o běžnou židovskou 
praxi – ale jiného významu než krátce později v křesťanství!), pak 
bude „ten, který přichází“ křtít úplně jinak. Totiž Duchem svatým = 
Božím. 

Avšak nevíme o tom, že by Ježíš kdy někoho pokřtil. Nemluví o 
tom žádná epištola ani evangelijní podání. A to včetně Ježíšových 
učedníků – což má dalekosáhlé (ačkoli ignorované) důsledky např. 
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při Ježíšově Poslední večeři. A tak při „Večeři Páně“ neboli 
eucharistii. 

 
Závěr 
Co tedy znamená Janova výzva: „Připravte cestu Páně, 

vyrovnejte stezky?“ Původní „Izaiášova“ slova prozradí mnohé (Iz 
40, 3-8) – a autor s tím opodstatněně počítá: Snižte pýchu a pyšné, 
vyvyšte snížené a ponížené. S převyšujícím důrazem na „snížení“ 
hor a pahorkatin. Protože není-li pýcha, pak není ani útisk ani 
společenské ponížení. Což je převelikou zkřiveností lidského světa, 
kterou je tak třeba „narovnat“ či „vyrovnat.“ 

Druhým důrazem Izaiášových slov je pomíjivost všeho – 
polního kvítí i člověka. S výjimkou slova Božího. Což pro křesťana 
rezonuje extrémně: Evangelijní vyprávění totiž vyprávějí právě o 
Božím Slovu, které „přebývalo mezi námi.“ A ačkoli se zdálo, že 
bylo zničeno jeho zabitím, zvítězilo vzkříšením. Protože svým 
vlastním snížením. 

Tedy tím, co Bůh vyžaduje od každého člověka – a co také 
sám činil a činí. A Jan to, stejně jako Izaiáš, opět připomíná. Úplně 
všem. To vše se má v posluchačovi rozeznít – díky jeho 
samozřejmé znalosti Starého zákona! 

O to silněji, že v řečtině je „pokání“ metanoia = proměna, 
změna, obrácení, převrácení (v pozitivním smyslu!). Tedy jde o 
změnu smýšlení – a tak činů. Právě po reflexi a zhodnocení 
vlastních činů ve srovnání s Bohem. 

 
Píseň: Svítá 259 – Pokání čiňte! 6.-7. sloka + modlitba Páně 
Rozhovor 


